
4. a 5. deklinace 



4. deklinace (u-km) 

 genitiv singuláru zakončený na -ūs  

 maskulina: -us/-ūs  vzor: processus = výběžek 

 

  singulár plurál 

nom. processus process - ūs 

gen. process -ūs process -uum 

ak. process -um process - ūs 

abl. process -ū process - ibus 



4. deklinace 

 Většinou maskulina, jen několik výjimek je ženského rodu:  

 manus, ūs, f. -ruka 

 acus, ūs, f.     -jehla 

 domus, ūs, f. -dům, obydlí 

 Pozor: 

 1) domus:  abl. sg. domō, ak. pl. domōs,  

    gen. pl. domōrum i domuum 

 2) abl. pl. je u 2-slabičných substantiv zakončených na -cus (acus, arcus) + artus, -

ūs m. („úd“) zakončený -ubus  

 



4. deklinace 

 genitiv singuláru zakončený na -ūs  

 neutra: -ū/-ūs  vzor: genū = koleno 

 

  singulár plurál 

nom. genū gen -ua 

gen. gen -ūs gen -uum 

ak. genū  gen -ua 

abl. gen -ū gen -ibus 



5. deklinace 

 genitiv singuláru zakončený na -ēī / -eī 

 Ke zkracování dochází, pokud před –ēs v nom. sg. předchází souhláska (rēs, eī) 

 hlavně feminina, vzor: faciēs = plocha, tvář 

   singulár plurál 

nom. faciēs faci -ēs 

gen. faci -ēī faci -ērum 

ak. faci -em faci -ēs 

abl. faci -ē faci -ēbus 



5. deklinace 

 Jen jedno substantivum je rodu mužského: 

 diēs, eī, m. - den 

 

 ! SG: speciēs, speciēī f. - druh   X   PL: speciēs pectoralēs - prsní čajová směs 

 


